

ББК 65+60+67

Э-40

Экономика. Социология. Право. № 2 (18) (2020). Брянск: БГУ, 2020. – Точка доступа: <http://profit-brgu.ru>

Размещено на официальном сайте журнала: 30.06.2020г.

Председатель Редакционного совета:

Антюхов Андрей Викторович – доктор филологических наук, профессор, ректор ФГБОУ ВО «Брянский государственный университет имени академика И.Г. Петровского» (БГУ).

Главный редактор:

Бабич Оксана Викторовна - доктор экономических наук, доцент, директор НИИ ФиПИ БГУ

Заместитель главного редактора:

Глушак Николай Владимирович - доктор экономических наук, доцент, заведующий кафедрой таможенного дела и маркетинга БГУ

Редакционная коллегия:

Алексеев Андрей Алексеевич - доктор экономических наук, профессор кафедры экономики предприятия и производственного менеджмента, директор центра инновационного развития ФГБОУ ВО «Санкт-Петербургский государственный экономический университет»;

Артамонов Алексей Николаевич - кандидат юридических наук, доцент, заведующий кафедрой государственно-правовых дисциплин БГУ;

Бабосов Евгений Михайлович - доктор философских наук, академик, заведующий отделом Института социологии Национальной Академии Наук Республики Беларусь;

Голенкова Зинаида Тихоновна - доктор философских наук, профессор, заместитель директора Института социологии РАН по науке, руководитель Центра исследования социальной структуры и социального расслоения Института социологии РАН;

Горбачёв Александр Николаевич - кандидат юридических наук, доцент, заведующий кафедрой земельного, трудового и экологического права БГУ;

Горина Светлана Алексеевна - доктор экономических наук, профессор, генеральный директор ООО «Аудит и консультирование» (г. Москва);

Гостенина Валентина Ивановна - доктор социологических наук, доцент, заведующий кафедрой социологии и социальной работы БГУ;

Донцова Людмила Васильевна - доктор экономических наук, профессор кафедры финансового контроля, анализа и аудита ФГБОУ ВО «Российский экономический университет имени Г.В. Плеханова» (г. Москва);

Кара Игорь Степанович - кандидат юридических наук, доцент, заведующий кафедрой уголовного права и криминологии БГУ;

Ковалева Наталья Николаевна - кандидат экономических наук, доцент, декан финансово-экономического факультета БГУ;

Ковальчук Юлия Александровна - доктор экономических наук, профессор кафедры экономики и финансового менеджмента ФГБОУ ВО «Рязанский государственный радиотехнический университет»;

Крутиков Валерий Константинович - доктор экономических наук, профессор, заведующий кафедрой государственного права ФГБОУ ВО «Калужский государственный университет им. К.Э. Циолковского» (г. Калуга);

Курбонов Абдулхайт Каримович - доктор экономических наук, профессор, заведующий кафедрой экономического анализа и аудита Таджикского национального университета (г. Душанбе, Республика Таджикистан);

Лагерев Игорь Александрович - доктор технических наук, проректор по инновационной работе БИ

Макарова Галина Владимировна - кандидат социологических наук, доцент, заместитель директора по учебной работе института экономики, истории и права БГУ;

Мамедов Агамали Куламович - доктор социологических наук, профессор, заведующий кафедрой социологии коммуникативных систем ФГБОУ ВО «Московский государственный университет имени М.В.Ломоносова» (г. Москва);

Омелин Виктор Николаевич - доктор юридических наук, профессор, профессор кафедры уголовного права и криминологии БГУ;

Рогова Елена Моисеевна - доктор экономических наук, профессор, профессор департамента финансов, декан факультета «Санкт-Петербургская школа экономики и менеджмента» Санкт-Петербургского филиала ФГАОУ ВО «Национальный исследовательский университет «Высшая школа экономики»;

Шилина Светлана Александровна - доктор социологических наук, доцент кафедры социологии и социальной работы БГУ.

В данном выпуске сетевого издания – электронного научного журнала «Экономика. Социология. Право» представлены материалы ученых по указанным направлениям научных исследований. Журнал предназначен для научных работников, преподавателей, аспирантов и студентов высших учебных заведений.

Ответственность за точность фактологического материала, используемого в статьях, несут авторы.

© БГУ, 2020

**ECONOMICS.
SOCIOLOGY.
LAW.**

№ 2(18)

2020

BBK 65+60+67

E-40

Economics. Sociology. Law. No. 2 (18) (2020). Bryansk: BSU, 2020. –Access point: <http://profit-brgu.ru>
Posted on the official website of the journal: 30.06.2020 г.

Editorial Board Chairman:

Antyukhov Andrey Viktorovich – Doctor of Philology, Professor, Rector of I. G. Petrovsky Bryansk State University (BSU).

Editor in chief:

Babich Oksana Viktorovna – Doctor of Economics, Professor, Head of the chair of Economics and Management, BSU.

Chief Editor Deputies:

Glushak Nikolay Vladimirovich – Doctor of Economics, Professor, Head of the chair of Customs Affairs and Marketing, BSU;

Editorial Board:

Alekseev Andrey Alekseyevich – Doctor of Economics, Professor of the Chair of Business Economics and industrial management, Director of the center for innovative development, St. Petersburg State University of Economics and Finance;

Artamonov Alexey Nikolayevich – candidate of Juridical Sciences, associate Professor, Head of the Chair of State and Law disciplines, BSU;

Babosov Evgeny Mikhailovich – Doctor of Philosophy, Academician, Head of the Department, Institute of Sociology of the National Academy of Sciences of the Republic of Belarus;

Golenkova Zinaida Tikhonovna – Doctor of Philosophy, Professor, Deputy Director for science of the Institute of Sociology of the Russian academy of science, Head of the Center for the study of social structure and social stratification, Institute of Sociology;

Gorbachev Alexander Nikolayevich – candidate of Juridical Sciences, associate Professor, Head of the Chair of Land, Labour and Environmental law, BSU;

Gorina Svetlana Alekseyevna – Doctor of Economics, Professor, Director General of OOO «Audit and Consulting» (Moscow)

Gostenina Valentina Ivanovna – Doctor of Sociology, Professor, Head of the Chair of Sociology and social work, BSU;

Dontsova Lyudmila Vasilyevna. – Doctor of Economics, Professor of the Chair of financial control, analysis and audit, Plekhanov Russian University of Economics (Moscow);

Kara Igor Stepanovich – candidate of Juridical Sciences, associate Professor, Head of the Chair of Criminal law and Criminology, BSU;

Kovaleva Natalia Nikolayevna – Candidate of economic Sciences, associate Professor, Dean of the faculty of finance and economics, BSU;

Kovalchuk Yuliya Aleksandrovna – Doctor of Economics, Professor of the chair of Economics and financial management, Ryazan state radio engineering University

Krutikov Valery Konstantinovich - Doctor of Economics, Professor, Head of the Department of State Law, Kaluga State University named after K.E. Tsiolkovsky(Kaluga city);

Kurbonov Abdulhait Karimovich – Doctor of Economics, Professor, Head of the Chair of economic analysis and audit of the Tajik national University (Dushanbe, Republic of Tajikistan);

Lagerev Igor Aleksandrovich – Doctor of Engineering Sciences, Pro-rector for innovation, BSU

Makarova Galina Vladimirovna – Candidate of sociological Sciences, associate Professor, Deputy Director for educational work of Institute of Economics and law, BSU;

Mamedov Agamali Kulamovich – Doctor of Sociology, Professor, Head of the Chair of sociology of communication systems, Moscow state University;

Omelin Viktor Nikolayevich – Doctor of Laws, Professor, Professor of Criminal law and criminology, BSU;
Rogova Elena Moiseevna, Doctor of Economics, Professor, Professor of the Department of Finance, Dean of the Faculty of St. Petersburg School of Economics and Management, St. Petersburg Branch of the National Research University Higher School of Economics;

Shilina Svetlana Aleksandrovna – Doctor of Sociology, associate Professor of the Chair of Sociology and social work, BSU.

In this network edition – electronic scientific journal «Economics. Sociology. Law» you can find materials of the scientists in these areas of research. The journal is intended to researchers, teachers, postgraduates and students of higher educational institutions.

The authors are responsible for the accuracy of the factual material used in the articles.

СОДЕРЖАНИЕ

ЭКОНОМИЧЕСКИЕ НАУКИ

<i>Н.В. Глушак, В.Ф. Васькин</i> Анализ динамики и структуры производства продукции сельского хозяйства в Брянской области	9
<i>А.И. Мясоедов, С.П. Иванова</i> Занятость в неформальном секторе экономики: сущность и содержание	19
<i>О.Г. Назарова, В.А. Довыденко</i> Утечка информации как угроза экономической безопасности предприятия	28
<i>О.Г. Назарова, А.Д. Клименко</i> Информационная безопасность в период становления цифровой экономики в России.....	35
<i>М.А. Сидоров, Н.М. Румянцев</i> Стимулирование роста фонда оплаты труда на основе развития отраслей экономики	42
<i>С.Н. Смирнова</i> Местное самоуправление как фактор устойчивости сельских территорий.....	51

СОЦИОЛОГИЧЕСКИЕ НАУКИ

<i>В.И. Гостенина, Ж.А. Казорина, А.Н. Гузеев</i> Современные механизмы и технологии управления кадровой деятельностью в российских организациях	66
<i>Ж.А. Казорина</i> История и теория развития метода экспертных оценок в социологии управления	73
<i>Н.А. Моисеенко</i> Электоральное поведение молодежи: управленческий аспект	80
<i>А.Ю. Никитина, С.А. Шилина</i> Социологическое исследование отношения к вмешательству в природу человека	89
<i>С.А. Шилина, А.Ю. Никитина</i> Социологическое исследование социального положения граждан пожилого возраста в Брянской области	98
<i>В.К. Щербин</i> Знаниевые цепочки как объект социальной семиотики и социологии знания (часть 1).	105

ЮРИДИЧЕСКИЕ НАУКИ

<i>А.Л. Бредихин</i> Идеология и государственность	119
<i>А.Л. Бредихин, Е.Д. Проценко</i> Идеологическая функция и идеологическая деятельность государства	123
<i>М.А. Головчин</i> Моделирование формальной институционализации образовательных отношений	128
<i>Т.Н. Малая, А.А. Челмакина</i> Место наследственного договора среди распоряжений на случай смерти.....	143

CONTENTS

ECONOMICS

<i>N.V. Glushak, V.F. Vaskin</i>	
Analysis of the dynamics and structure of agricultural production in the Bryansk region.....	9
<i>A.I. Myasoedov, S.P. Ivanova</i>	
Employment in the informal sector of the economy: essence and content	19
<i>O.G. Nazarova, V.A. Dovydenko</i>	
Information leakage as a threat to the economic security of an enterprise	28
<i>O.G. Nazarova, A.D. Klimenko</i>	
Information security during the formation of digital economy in Russia	35
<i>M.A. Sidorov, N.M. Romyancev</i>	
Stimulation of growth of the payroll fund on the basis of development of economic industries	42
<i>S.N. Smirnova</i>	
Local self-government as a factor of sustainability of rural territories.....	51

SOCIOLOGY

<i>V.I. Gostenina, Zh.A. Kazorina, A.N. Guzeev</i>	
Modern mechanisms and technologies of hr management in Russian organizations	66
<i>Zh.A. Kazorina</i>	
History and theory of development of the method of expert assessments in the sociology of management	73
<i>N.A. Moiseenko</i>	
Electoral behavior of young people: managerial aspect	80
<i>A.Y. Nikitina, S.A. Shilina</i>	
Sociological research of the attitude to interference in human nature.....	89
<i>S.A. Shilina, A.Y. Nikitina</i>	
Sociological research of the social status of elderly citizens in Bryansk area	98
<i>V.K. Shcherbin</i>	
The knowledge chains as the object of the social semiotics and the sociology of knowledge (part i).....	105

LAW

<i>A.L. Bredikhin</i>	
Ideology and Statehood	119
<i>A.L. Bredikhin, E.D. Protsenko</i>	
Ideological function and ideological activity of the state	123
<i>M.A. Golovchin</i>	
Modeling formal institutionalization of educational relations	128
<i>T.N. Malaya, A.A. Chelmakina</i>	
Place of inheritance agreement among death orders.....	143